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ACTA DE LA SESSIÓ CONSTITUTIVA DEL CONSELL AGRARI MUNICIPAL 
D’ALELLA, CELEBRADA EL DIA 12 DE SETEMBRE DE 2023 
 
 
A la Casa Consistorial d’Alella, essent les 19:09 hores del dia 12 de setembre de 2023, 
als efectes de celebrar la sessió constitutiva del Consell Agrari Municipal d’Alella, sota 
la Presidència de l’Il·lm. Sr. alcalde, Marc Almendro Campillo, amb l’assistència dels 
membres que a continuació s’indiquen: 
 
 

Com a regidors/es de l’Ajuntament 

Sra. Mercè Vizern i López, en representació del grup municipal Esquerra Republicana 
de Catalunya + Sumem per Alella – Acord municipal 

Sr. Oscar Zabia i Bargues, en representació del grup municipal Esquerra Republicana 
de Catalunya + Sumem per Alella – Acord municipal 

Sra. Natàlia Brenes Cordero, en representació del grup municipal Per Alella Junts – 
Compromís Municipal 

Sr. Cristóbal Zueras Rosales, en representació del grup municipal Alella Primer – 
Partit dels Socialistes de Catalunya - Candidatura de Progrés 

 
 

Com a persona competent en matèria agrària del Departament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural de la Generalitat de Catalunya: 

Sra. Clara Bonavia Martínez 

 
 

En representació de la pagesia local 

Sr. Antonio Cerdà Ullar (vinya) 

Sr. Pau Guitérrez Pedemonte (horta) 

Sr. Jordi Arenas Ortiz (horta) 
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Com a persones de reconegut prestigi en el coneixement o experiència en l’àmbit 
agrari local 

Sra. Mireia Pujol-Busquets Guillen 

 
 

Com representants de la ciutadania a títol individual 

Sra. Anna Lekunberri Gómez 

Sra. Montserrat Serra Arenas  

 
 
Assisteixen a la sessió com a convidats: 
 

- Sra. Mònica Vergés de Orovio, tècnica de Participació i Transparència de 
l’Ajuntament. 

- Sr. Jordi Serrano Alcaraz, tècnic de Medi Ambient de l’Ajuntament. 

- Sra. Berta Catalá Morant, tècnica de l'Escola Agrària de Noves Tecnologies i 
Horticultura a Cabrils (per l’absència del Sr. Pedro Calero Boza, que és 
membre del Consell Agrari). 

 
 
Assistits per mi, Alba Coll i Cuquerella, actuant com a secretària del Consell Agrari 
Municipal d’Alella. 
 
 
Excusen la seva absència: 
 

- La Sra. Ana Cabrerizo Andrés, representant del Parc Serralada Litoral. 

- El Sr. Pedro Calero Boza, com a persona de reconegut prestigi en el 
coneixement o experiència en l’àmbit agrari local. 

 
No assisteix cap representant per part del Consell Regulador DO Alella. 
 
 
El president obre l’acte i s’entra a conèixer dels assumptes inclosos a l’ordre del dia: 
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1.- BENVINGUDA I PRESENTACIÓ MEMBRES. 
 
El Sr. alcalde dona benvinguda i manifesta que és la sessió constitutiva que a més és 
nou a l’Ajuntament ja que en anterior mandat ja es va aprovar el reglament. Volia que 
fos dins les festes de la verema la sessió constitutiva. Tots hauran rebut convocatòria i 
és una sessió molt per donar informació i així en les properes sessions poder 
començar a resoldre coses. En el primer. punt es presentaran per veure d’on ve cada 
un d’ells i veure a qui representen. El segon punt és com funcionaria el consell. El 
tercer punt és una mica la informació de com es troben en aquest moment. El punt 4t 
hi hauria la presentació de l’estudi on alguns d’ells ja hi ha participat. És un estudi 
tenint en compte el canvi climàtic. Aquest Consell s’ha creat pq pretén ser una eina i 
pretén ser una crida per com a poble prendre cartes en l’assumpte. Aquesta hauria de 
ser la seva consigna. Tenen molts factors en contra però si es crea és perquè es té 
consciència i realment s’han vist les amenaces i han d’exercir la seva responsabilitat 
en el sector agrari i  més assumint la capitalitat d’una denominació d’origen i tot un 
sector vitivinícola. Són valents de posar aquest focus tot i la responsabilitat, que tot i 
així la càrrega de la responsabilitat és de l’Ajuntament però volen tenir la seva 
complicitat. La seva denominació d’origen te moltes fortaleses però també tenen 
febleses. Els viticultors, cellers i pagesos, que en tenen dos i els dos estan en aquesta 
taula i els ho agreixen. I dos cellers també estan aquí i també els hi agraeixen. Res 
tindria sentit si no hi fossin. El consell agrari ha de ser un espai amb polítics, viticultors, 
cellers, pagesos, tècnics, ciutadania, tots preocupats pel sector agrari.  
 
 
2.- PRESENTACIÓ DEL CONSELL AGRARI MUNICIPAL D’ALELLA (REGLAMENT, 
FUNCIONAMENT, ETC.). 
 
El Sr. alcalde manifesta que ell com a alcalde president aquest consell. La tinent 
d’alcalde Sra. Vizern porta diversos espais a l’Ajuntament i entre ells hi ha l’espai 
agrari. Avui és la primera reunió del Consell Agrari municipal i si els sembla bé 
cadascú pot explicar d’on ve.  
 
L’Ajuntament està representat per l’alcalde, Marc Almendro i Campillo i 4 regidors/es: 
 

- La regidora Sra. Brenes manifesta que ve del sector polític en representació de 
grup municipal Per Alella Junts – Compromís Municipal. Li agrada i l’interessa 
molt aquest nou consell i espera fer una bona feina. 

- La tinent d’alcalde Sra. Vizern ja l’ha presentat alcalde. 

- El tinent d’alcalde Sr. Zueras manifesta que ell porta les regidories de Serveis 
Socials i Cooperació al Desenvolupament, però li queda estima per la terra i 
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l’interès ecologista. Vol aprendre i recollir idees i aportar- ne també des del seu 
grup municipal Alella Primer – Partit dels Socialistes de Catalunya - 
Candidatura de Progrés. 

- El tinent d’alcalde Sr. Zabia manifesta que representa el grup municipal 
Esquerra Republicana de Catalunya + Sumem per Alella – Acord municipal i és 
regidor de Medi Ambient i Sostenibilitat, que és una àrea amb molt interès. 

 
Com a persona competent en matèria agrària del Departament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural de la Generalitat de Catalunya: 

 
- La Sra. Bonavia manifesta que fa 3 mesos que es Cap de l’oficina del 

Maresme. Havia estat a Serveis Territorials de Barcelona i portava 
assessorament a agricultors. Debuta avui en reunió oficial i està molt contenta 
de poder ajudar. 

 
Com a persones representants de la pagesia local: 
 
- El Sr. Gutiérrez manifesta que treballa a la Vall de Rials i li interessa molt el 

tema per intentar millorar i mantenir activitat agrícola. 
 

- El Sr. Arenas manifesta que també està a la Vall de Rials i és agricultor de tota 
la vida, per tradició familiar. També vol el millor per la pagesia. 
 

- El Sr. Cerdà manifesta que ell és enòleg i copropietari de Bouquet d'Alella i té 
moltes ganes que la D.O. tiri endavant i lluitar per Alella i que el sector primari 
no acabi desapareixent.  

 
Com a persones de reconegut prestigi en el coneixement o experiència en l’àmbit 
agrari local: 
 

- La Sra. Pujol-Busquets manifesta que és la Directora Adjunta d’Alta Alella & 
Celler de les Aus. És biòloga i des de petita ha estat a prop de la vinya. Creu 
que pot aportar una part del sector primari, del sector vitivinícola, que ha sabut 
donar un valor afegit amb turisme i enoturisme, cal reinventar-se. Volen aportar 
tot el necessari. 

- La Sra. Català manifesta que avui ha vingut ella enlloc del Sr. Pedro Calero, 
que avui no ha pogut venir. Ella treballa a l'Escola Agrària de Noves 
Tecnologies i Horticultura a Cabrils, adscrita al Departament d’Acció Climàtica, 
Alimentació i Agenda Rural de la Generalitat de Catalunya, que s’ha creat 
recentment i que esperen l’any vinent tenint-la cent per cent activa. Faran 
projectes amb IRTA, que els han cedit part dels seus hivernacles. 
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- El Sr. alcalde manifesta que la Sra. Rosa Vila finalment ha refusat la seva 
participació. 

 
El Sr. alcalde manifesta que per part de les associacions ara per ara no en tenen a 
ningú, però sí hi ha 2 persones en representació de la ciutadania: 
 

- La Sra. Lekunberri  manifesta que viu a Alella i és enginyera. Treballa de 
Tècnic Agrícola al Departament d'Acció Climàtica, Alimentació i Agenda Rural 
de la Generalitat de Catalunya i pot aportar expertesa. Coneix molt el sector de 
l’horta i vol ajudar en tot el que pugui. 

- La Sra. Serra manifesta que és periodista i editora. Considera que el món 
agrari en el seu territori ha de començar a formar part de la centralitat de les 
seves polítiques municipals. Aquest Consell Agrari hauria de poder fer molt i 
hauria de generar treballs i polítiques municipals. Procurarà contribuir a que 
això sigui així.  

 
El Sr. alcalde manifesta que enguany tenen ja una regidoria nova d’Espai Agrari 
justament per impulsar aquests temes. Així mateix, avui a la reunió hi assisteixen dos 
tècnics de l’Ajuntament que a continuació es presentaran: 
 

- El Sr. Serrano manifesta que és tècnic de Medi Ambient des de 2004 i des de 
2006 gestiona ajuts agroambientals per fomentar l’activitat agrícola. Li fa molta  
li fa molta il·lusió i té moltes esperances en aquest consell. 

 
- La Sra. Vergés manifesta que ells està de tècnica de Participació i vol ajudar 

amb temes de participació ciutadana i ajudar en aquest primer impuls del 
consell.  

 
El Sr. alcalde manifesta que han preparat una presentació, que no han volgut imprimir, 
però a la trobaran a l’espai digital que han creat per aquest consell.  
 
La tècnica Sra. Vergés els mostra en les pantalles aquest espai digital i explica el que 
hi poden trobar. Hi haurà una part pública i una part privada on només podran accedir-
hi els membres autoritzats. Des d’aquí mateix poden crear reunions, debats, 
comentaris, penjar documents, etcètera. Podran crear també grups de treball. 
 
El Sr. alcalde manifesta que si tenen problemes o dubtes per accedir-hi o treballar-hi li 
poden preguntar a la Mònica Vergés. Els enviaran un correu amb el resum de com 
accedir-hi.  
 
La tècnica Sra. Vergés manifesta que actualment hi ha els documents com els ordres 
dels dia, documents a tractar en reunions, el reglament del consell, etcètera.  
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El Sr. alcalde manifesta que el consell normalment serà a porta tancada, però es 
publicaran informacions i actes.  
 
La tècnica Sra. Vergés llegeix part del reglament del Consell Agrari, que explica els 
seus objectius i el seu funcionament. 
 
El Sr. alcalde manifesta que les reunions es miraran de programar amb temps per tal 
que es puguin reservar la data, tot i que la convocatòria oficial es farà amb cinc dies 
d’anterioritat.  
 
La Sra. Serra manifesta que el reglament té un preàmbul com tota llei o normativa que 
és l’esperit del reglament. Quan se’l va llegir li va donar la sensació que era molt 
genèric i que li faltaven característiques del seu territori. Ella es volia oferir a 
complementar preàmbul amb alguns aspectes que expliquin les seves realitats per 
saber què poden afrontar. Ella creu que val la pena perquè és l’esperit del text i ha de 
ser molt potent. 
 
El Sr. alcalde manifesta que això significa fer una modificació, però aquest text podria 
ser una carta d’intencions. En poden parlar en els següents punts però d’entrada 
agrair-li oferiment. 
 
 
3.- INFORMACIÓ AGRÀRIA D’ALELLA. 
 
La Sra. Bonavia manifesta que li van demanar que preparés una presentació que 
procedeix ara a exposar amb imatges. Explica també que la DUN és la Declaració 
Única Agrària que anualment han de fer tots els agricultors i ramaders que tenen part 
agrícola i que fan productes per consum animal o humà. Autoconsum queden 
exempts. Tenen opció de demanar ajudes agroambientals, de renda sostenibles, 
etcètera. Un altre dia, si volen, els ho explica. 
 
El Sr. alcalde manifesta que si la flor queda fora. 
 
La Sra. Bonavia manifesta que els vivers no estan obligats perquè es fa en testos, 
però si volen ajudes han de fer la DUN.  
 
La Sra. Lekunberri manifesta que les dades de la DUN són molt vàlides perquè hi ha 
totes les explotacions reflectides. Aquí hi haurà un registre que es dirà SIDEAC 
(sistema integrat de dades de les explotacions agràries de Catalunya al que consten 
les dades generals i de superfícies de les explotacions amb majoria de superfícies 
agrícoles a Catalunya) i així es podran fer indicadors.  
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La Sra. Bonavia manifesta que el 2023 comença un PDR nou i s’ha dit que es 
funcionarà amb el SIDEAC per poder recollir les dades d’agricultors i ramaders. 
Ensenya gràfica situació agrícola any 2022, on destaquen les 83 hectàrees de vinya. 
Ensenya gràfiques dels diferents productes: altres flors, olivar, vinya de secà, que són 
productes que ja no es declaren i apareixen altres com la lleguminosa. Mostra 
l’evolució de cada conreu per separat. I la darrera és la comparació de la superfície 
total. La vinya no augmenta com a conreu únic però sí com a superfície total i, per tant, 
destaca en aquest municipi on és el conreu predominant i, en segon lloc, les 
hortalisses.  
 
El tinent d’alcalde Sr. Zueras manifesta que en les zones que no surten si vol dir que 
els arbres estiguin abandonats. 
 
La Sra. Bonavia manifesta que vol dir que no  estan declarats en la DUN. Pot ser que 
hagin canviat a una altre conreu o que s’hagin abandonat. A partir del 2015 han de 
tenir en compte que és quan es fa obligatori fer la DUN i les dades són més fiables. 
 
La Sra. Lekunberri manifesta que la vinya no es pot abandonar. I el que no pot passar 
és que algú estigui cultivant i no declari.  
 
La Sra. Bonavia manifesta que des del satèl·lit es pot controlar coses així. Fan mostres 
de control i si no es compleix es penalitza.  
 
El tècnic Sr. Serrano manifesta que en la documentació que penjaran en l’espai digital 
hi ha informació perquè vegin com està el seu territori, que els mostra en les pantalles. 
Hi ha tres àmbits agrícoles grans: Vall de Rials, la zona de Coma Clara i el tercer àmbit 
seria la Vall de Sistres, tot i que hi ha altres petits espais.  
 
 
4. PRESENTACIÓ ESTUDI SOBRE LA VALL DE RIALS. 
 
El tècnic Sr. Serrano manifesta que aquest és un estudi que va fer la Diputació de 
Barcelona, l’any 2022.  A continuació els mostra l’estudi en les pantalles. Tot ho 
tindran penjat per consultar. Mostra en pantalla diversos plànols, com el de propietaris, 
el dels canvis de conreus en els darrers anys, etcètera. També s’explica la 
metodologia per fer  l’estudi.  
 
El Sr. alcalde manifesta que també parlava de quins nous cultius serien viables.  
 
El tècnic Sr. Serrano manifesta que hi ha un resum dels resultats.  
 
El Sr. alcalde manifesta que en un any de sequera acumulada la collita ha patit molt 
més. 
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La Sra. Pujol-Busquets manifesta que ara ha sigut una sequera molt extrema. 
 
El Sr. Cerdà manifesta que abans totes finques del Maresme tenien mines i ara han 
perdut la majoria de mines. 
 
El tècnic Sr. Serrano manifesta que l’estudi també mostra que hi ha problemes amb 
senglars i altres per  interacció amb el mon urbà. S’inclou l’estudi a zones no agrícoles 
també.  
 
El Sr. alcalde manifesta que l’estudi al final posa sobre taula algunes propostes, que 
llegeix, com crear un grup de lideratge o confeccionar un programa de treball, entre 
d’altres. En conclusió el consell podria ser aquest fòrum que avui constitueixen. També 
parla de promoure l’àmbit de transparència, fer un estudi detallat de regadius i 
embassaments, parla de l’àmbit comunicatiu i informatiu. Cal  molta pedagogia a la 
ciutadania. També parlen de diferenciació del producte del poble. Realitzar 
programació de xerrades o sessions informatives. Hi ha gent que vol ser emprenedora 
i amb mes difusió d’ajuts econòmics i tècnics se’n podrien aprofitar. Tallers de civisme. 
En l’àmbit econòmic productiu vinculat amb altres sectors establir estratègies de 
varietats locals, com de vinya, ceps, raïm. I ampliació i modernització de regadius. Hi 
ha moltes propostes. També acaba dient com a prioritat molt alta establir un pla 
estratègic per la població del senglar. Aquí al municipi ja han començat a treballar el 
tema i fer actuacions. Aquest estudi va començar el 2021 i es va presentar a finals de 
2022. És una base.  
 
 
5. ALTRES 
 
El Sr. alcalde manifesta que per no obrir aquí debats, la seva proposta seria crear un 
grup motor, mes reduït, per fer anàlisi d’on estant i proposar un Pla de treball d’ara fins 
2024. Per veure on volen començar i analitzant sense por per veure polítiques 
immediates. Aquest grup de persones podria ser d’unes sis persones perquè sigui 
funcional. Donarien temps fins el proper 10 de novembre per tal de poder-ho compartir 
amb tots els membres del Consell Agrari i fer Ple el 28 de novembre de 2023, per 
parlar de les conclusions del grup de treballa i parlar, a grans trets, del PAM (Pla 
d’Actuació Municipal).  
 
La Sra. Bonavia manifesta que quina seria la metodologia de treball d’aquestes sis 
persones. 
 
El Sr. alcalde manifesta que podrien ser reunions telemàtiques i presencials i amb un 
horari obert. La intenció és aquesta, però si no són capaços doncs es podrien donar 
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més temps. Millor plantejar poques coses i fer-les bé. El reglament permet incorporar 
gent en grups de treball en un futur.  
 
La regidora Sra. Brenes manifesta que podria ser un espai de debat sense fer reunions 
sinó aprofitant la plataforma.  
 
El Sr. alcalde manifesta que ara són molt nous i parteixen molt de zero i quasi millor fer 
reunions. 
 
La Sra. Serra manifesta que no parteixen de zero perquè aquí hi ha els protagonistes i 
són qui es troben amb els problemes. Tot això és molt teòric. Hi ha d’haver una acció 
més rapida i no tan teòrica. Potser van tard i s’han de posar les piles.  
 
El Sr. alcalde manifesta que la proposta base és aquesta. 
 
La Sra. Serra manifesta que ells, com a protagonistes que són, haurien de dir quines 
són les emergències, ja que són qui ho pateixen. 
 
El Sr. alcalde manifesta que l’Ajuntament sí està en contacte amb tots ells, això 
existeix. El concepte ha d anar més enllà amb qüestions mes estratègiques. 
 
La Sra. Serra manifesta que ells són qui els poden il·lustrar i, a partir d’aquí, traçar 
línies de treball.  
 
El Sr. alcalde manifesta que a l’estudi queden recollides moltes opinions amb moltes 
entrevistes, però si tenen propostes les poden dir. Han creat aquest espai per debatre 
totes aquestes qüestions i preocupacions. 
 
El Sr. Cerdà manifesta que justament ara estan en verema i és molt complicat trobar 
temps per treballar aquests temes. 
 
La Sra. Pujol-Busquets manifesta que avui estan esgotats i li costa, però en uns dies 
segur que pot aportar idees. Setembre és un mes complicat.  
 
El Sr. alcalde manifesta que avui han constituït i han donat idees i els faran correu per 
fer-los arribar enllaç a l’espai digital. 
 
La Sra. Pujol-Busquets manifesta que la següent reunió creu que hauria de ser 
presencial i després ja poden fer quelcom mes automàtic i digital.  
 
El Sr. Cerdà manifesta que la problemàtica ja la saben. 
 
La Sra. Pujol-Busquets manifesta que sí, però s’han de posar objectius. 
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La tinent d’alcalde Sra. Vizern manifesta que l’estudi ha donat moltes dades i cal 
prioritzar actuacions. No només fer estudis sinó fer actuacions.  
 
La Sra. Pujol-Busquets manifesta que està molt bé l’estudi de la Vall de Rials, però el 
voldria de tota la població. 
 
El Sr. alcalde manifesta que els van demanar un focus concret. Enviaran resum i 
segueixen treballant. 
 
 
 
I no havent-hi més assumptes a tractar, la Presidència alça la sessió, essent les 20:51 
hores de la qual s’estén aquesta acta, que com a secretària CERTIFICO. 
 
 
 

 


